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 1318سال  مهر 11 پنجشنبه: زمان

 . هنرهای زیبا 1روند آکادمیک آموزش معماری در ایران  عنوان:
 هایی در فرآیند آکادمیک آموزش معماری: هنرهای زیبا، شهید بهشتی، علم و صنعت سلسله نشست

دکتر محمدمهدی محمودی، مهندس شهاب الدین ارفعی، مهندس نگاه تقی بیلگو، مهندس محمدحسن )کیا(  :سخنرانان

 مومنی و دکتر داراب دیبا

 

 :هاسخنرانی از ایچکیده

سمت ایران که در سه قنشست و اولین نشست پاییزی با موضوع آموزش آکادمیک معماری در  یکمین و یکصد و سیدکتر محمودی: آقای 

 نام به یچهارمبا عنوان  را این بحثم توانیکه البته می ،علم و صنعتـ  شهید بهشتی ـ با عنوان هنرهای زیبا ،های آتی برگزار خواهد شددر ماه

دانشکده هنرهای زیبا هستند که در  آنها ایی دارند و اولینشتهلحاظ انتخاب کردیم که هر کدام گذ از اینرا این سه تا  .ادامه دهیمدانشگاه آزاد 

در زمان  بعد آن ،دانشگاه علم و صنعت دیگر یمدت داشتیم و بعد از را بعد از مدتی دانشگاه شهید بهشتی. به کار کرده استشروع  1311سال 

بحث  هستندبرای هم کدام گروه بهتر که  با هم آمدند و با اختلاف چند ماهه 1323 هایووردی با 1326های بعد ووردی ،ایی افتادوقفهانقلاب 

  .هم افتاد ماه با هم اختلاف داشتند 2یا  5که حدوداً  21،  28های ورودی و جالب است که همین اتفاق برای مرکز کردند ومی

نفر  65یا  66همان سه دانشگاه اول بودند و هیچ دانشگاه دیگری نبود و فکر کنم ورودی هر کدام  26ولی اگر خاطرتان باشد تا اواخر دهه 

ده گرفتند و امروز حدود هزار دانشک در این عرصه پا های دیگر همو بعضی از شهرستان ساخته شدبیشتر نبود و بعد دانشگاه آزاد شعبه مرکزی 

فته گ. من یاد این موضوع افتاده که قبلاً دارندهر سال و یا حتی نیم سال  دانشجو در 166اری در ایران وجود دارد و هر کدام هم حداقل معم

 این است. در ایران باشد ولی در حال حاضر در هر خانه یک معمار است و متاسفانه وضع معماری ما همباید ایی یک پیکان شد در هر خانهمی

و گریخته شاید جستبه این دانشکده پرداخت فقط  صرفاًشود خواهیم درباره هنرهای زیبا صحبت کنیم من اطمینان دارم که نمیفقط می امروز

کده گویند دانشها میاست، بعضی گویند مدرسهها میشود که این هنرهای زیبا و رشته معماری که شروع شد بعضیسر زده  گر همیبه جاهای د

که این آرمان را از آن طرف دنیا گرفتیم. کشورهای دیگر  وجود داشتهآرمانی  ، یا اینکهشودبازی می هاگویند پردیس آیا با این لغتهم می و جدیداً

ای ایشان هآقای دکتر دیبا بحث را شروع کنند ولی قبل از صبحت ،کنمفکر میسیس کردند أرا ت نهایشاواقعاً یک آرمانی داشتند که دانشکده 

 . بینیدتصاویر دارم که آنها را می یمن تعداد

 قابل دانشجویاندر مچه هیجانی دارند که بیایند بیرون و فارغ التحصیل شوند. و دانشجویان ست بینیم که این شکلی اهنرهای زیبا امروز را می

  .گرفتند را عکس این ایستادن وکه کجا بینیم میهنرهای زیبا در را  قدیمی

ها های سال اول هستند و هیچ حضوری از خانمگیرند اینها ورودیعکس می همچنان عکس گرفتند که اتفاقاً الان همه همانجا آنها جایی

 .1/11/1366نبوده همه آقا و زاویه دید به سمت استاد هست که وسط ایستاده و پشت عکس هم نوشته شده 

 

توان یم ،ا ناپدید شدندمآسفالت روی آسفالت گذاشتن های  که باها حذف شده لهپ به علاوه بر نوع هیجان دانشجویان دو دورهتفاوت این 



هایی وجود داشته و من دانشکده هنرهای زیبا صادق هدایت بوده، یعنی یک آرمانن رئیس اولیع معماری ما است. این خود گواه وض اشاره کرد و

نشستم و بعد از آن اوضاع کمی بدتر شد و دیگه مشخص نیست که  چنینیی این کنم چون جای اشخاص بزرگخواهی میاز جانب خودم معذرت

 نشینند.میها می آیند و با چه آرمانی بر این کرسیکجا  از افراد
 

 

 . مش اسمال رفت ولی بزش هست. دانشگاه و... داریم رها و حتی سرد، پنجرهدرختاناز  تلخ شیرینی است که هنرهای زیبا خاطرات خروجی
 

 

 

 

 

 

 
 

این  ی دراظهارنظر و خود ها سوالاتی را مطرح کنمصحبت بینبنده چون هیچ وقت شاگرد هنرهای زیبا نبودم مایل بودم  دکتر دیبا:آقای 

دانشکده معماری و هنرهای زیبا چیست؟ مدارس مختلف کردیم که دیدگاه سوالی می استادیار شدم که به ایران برگشتم و 88. سال زمینه نکنم

خوانند، همیشه برای من ها درس میبچه آیند ودنیا هست که هر کدام یک دیدگاهی دارند و براساس آن دیدگاه هست که اساتید می درمعماری 

 هایی نیستهای کوتاهی برای شما خواهم زد، مثاللادهم چون آنجا درس نخواندم. من مثسوال بود هنرهای زیبا دیدگاهش چیست؟ من نظر نمی

ژه در دنیا هست یک نگاه وی هها آمده باشد بلکه جاهایی است که خودم رفتم سخنرانی داشتم و از نزدیک دیدم. هر مدرسه معماری ککه در کتاب

 زار را دیدم و خواندم سویس،سال سه ب 16اولین مدرسه که بسیار معروف است مدرسه بزار است من در طول دارد و این نگاه بسیار متفاوت است. 

ی عماروجود ندارد و عقیده داشتند مخیلی دانم بزار چیست؟ بزار برای افراد خاص بود و مسائل اجتماعی در بزار انسه بنابراین خوب میبلژیک و فر

سال اول نتوانستم  6بزار تکلیفش روشن بود. من وقتی در بزار رفتم  بود،قدیم سنت آنها یونان و رم  .قشر ممتازی است یک کار شاخص است و از

سازی و هنرهای تجسمی خواندم تا بتوانم چهار گفتند دست من قوی نیست برای رشته معماری و اجباراً دو سال مجسمهمعماری بخوانم چون می

 بزار باشم.معماری تا خط بکشم که مورد تأیید باشد و در مدرسه 

 د تفاوت آن با بزار این بود که در کشور سویسشمیعنایتی به کارهای آرتیستی آنجا کشور سویس وجود دارد ر که در شهری در مدرسه دیگ

 .کنندحاصل را برای دانش آموزان بازگو میگویند و نشناسی میاکنند، جامعه شناسی و رواست نقد معماری می

و  پیداستش سمز اپلی تکنیک اآرمان و وضعیت . در آنجا بودمفاع چند سالی است است که من برای د سوئیس مدرسه دیگر پلی تکینیک

پردازد به کارهای ببشناسد. مسلط باشد به امر ساخت و بعد  یخوببه عقیده دارند یک نفر باید مهندسی را خیلی خوب بداند، باید مسئله و سازه را 

 این است که نیشا. عقیدهداشته باشنددهد افرادی متفرقه نفوذ بزرگ اجازه نمیه فس، فراموش نکنید در کشور سویس روح و حضور فلاآرتیستی

بتوانند خوب خط بکشند، خط بزاری خیلی وفق مراد آنها نیست و خیلی روی مسئله سازه، مقاومت مصالح،  ،باید امر مهندسی را خوب بدانند شخص

 شود.  وانست طی کند تازه وارد رشته معماری میت را سال اول 6وقتی شاگردی  ریاضیات و... تأکید دارند.

برای  نها بسیار مهم است.برای آ ،یگیرند و طراحی و معماری شهریک قسمتی از شهر را می کنند حتماًها میمطلب دیگری که پلی تکنیک

ر تجمع داشته باشیم یک معماری آرام های پگویند اکولوژی مهم است، آلودگی هوا مهم است و ما بهتر است به جای اینکه ساختماناینکه می

 داشته باشیم که در آن حقوق شهروندی رعایت شده است. 

شهرسازی  وهایی دارند که برنامه معماری چهار ماه پیش در پلی تکنیک شهر میلان یک کنفرانس برگزار شد که من شرکت کردم آنها برنامه



جود دارد و و شاخصی معماری هایایتالیا اثریک از شهرهای  در هراز کشور سویس است.  تر، پلی تکنیک میلان یک کمی بلاتکلیفدر آن است

ح خت، فونداسیون خوب، مصالساختیم در آلمان منطق، سان مییسفارت ایران را که در برلبه دلخواه خود انجام دهد.  تواند یک کاریهر معمار نمی

ی هم ساخته و اصولاً کارهای یی خوبهاهواپیما کند وکشور آلمان بنز درست می .کردیمرا رعایت می انظباط ساخت بسیار بالایی اصولاً خوب و

 شود.انجام می یقکنند با دوام و بسیار دقها درست میکه آلمانی

د در این مدرسه  بای کنند و حتماًفتوشاپ بسیار کار میی لندن آنها تمام مدت تحت تأثیر فلسفه هستند، با کامپیوتر و با هاراجب به مدرسه

نند ککنم آقای مهندس ارفعی توضیح دهند چندین سال است ایشان کار میکشورهای عربی را خواهش می دانشجویان یک کار خاص داشته باشد.

 اش سخن بگویند.توانند دربارهو همچنین ژاپن را دکتر محمودی می

کاری  گویند معماری یعنی کمال، یعنینه پلی تکنیک آنها میخواهند بزار داشته باشند و کند آنها میاینها فرق می آمریکا شعارشان با همه

 کنند دانشجویان را که در این زمینه فعالیت داشتهها را تشویق میکنی در زمینه اجتماعی، فرم و ساخت، یک معماری ماندگار باشد و خیلی بچه

وند شخوانند وقتی فارغ التحصیل میشود. دانشجویانی که آنجا درس میها اجرا میهمان نیزشود در آمریکا ی که در لندن میکار باشند و تقریباً

 پر از ایده هستند. 

یاز یک هدف امت ،اروپا و آمریکا چنین مسئلی دارد ولی چیزی که جالب است اندونزی، مالزی و هند است به خاطر فقر مخصوصاً کشور هند

هند دگویند اول باید به اینها رسیدگی کرد و به خودشان اجازه نمیگویند وقتی مردم آنقدر فقیر هستند و نان ندارند و در کوچه هستند میدارند و می

ز زندگی فرستند اها را میسال اول و دوم در رشته معماری بچه ،است پایینکارهای عجیب و غریب بزرگان معماری را انجام دهند. سطح سواد 

ازی سزیم. معماری ساختمانپرداباجتماعی مردم را بشناسند. آنها اعتقاد دارند اول باید فرهنگ مردم را اصلاح کنیم و بعد به معماری و دیزان 

 نیست.

یزی چ من نتونستم چیزی کشف کنم دیدگاهی که هنرهای زیبا داشته چهداشته است.  اعتقاداتیچه حالا سوال ما این است هنرهای زیبا 

سال آنجا تدریس کردیم  36البته من نظر خودم را خواهم گفت به هر حال من و دکتر محمودی ه. چه چیزی دریافت کرد ،بوده که از هنرهای زیبا

 هایش چیست؟که به ترتیب آمدند و رفتند ویژگی یولی شما که این آموزش را گرفتید و آنجا بودید فکر کردید با مدیران

فتند ای زیبا پاریس گاز هنره آقای دکتر دیبا اشاره کردند و جالب است که ی کههمین جمله آخر از خانم مهندس بپرسیم محمودی:دکتر آقای 

آیا  ها افرادی که آمدند ایرانهمه اینها در آن دوره تر بود،قوی های اجتماعیتر شد و جاهای دیگر بحثرسید و کمی جلوتر فنی و به پلی تکنیک

های اول هستید چه ذهنیتی داشتید و در آن دانشکده با چه چیزی روبرو کنند که آوردند و شماها که ورودیرا آورند و یا فکر می هارمانآ واقعاً

 آیا آرمانی وجود داشته یا نه. ،شدید

د در همه خوب چیزی هست که شایکاملاً فنی داشته باشد هنری فضای از  متفاوتی تواند گرایشمیالبته معماری  تقی بیلگو: خانم مهندس

تواند از کاملاً هنری تا کاملاً فنی باشد و موضوع دیگری است. ولی چیزی که هایشان را میها هم استعدادجای دنیا بشود تعریف شود. البته آدم

تلف ها مخبخواند، اگر ما معماری را با گرایشخواهد اینجا معماری آیا دانشجویی که میخواهم بحث را به بیراهه ببرم خواهم گفته شود و نمیمی

آموزی که از مدرسه فارغ وارد کدام یکی از آنها شود. دانشآیا این دانشجو حق انتخاب داره که  های مختلف بتوانیم ارائه دهیم،در دانشکده

نم این کل حاضر برود بهتر است. من فکر میالتحصیل شده آیا براش این امکان فراهم بود و به آن خودشناسی رسیده که در کدام یکی در حا

 هایی که دارید و آموزشی که دیدیدو با گرایش دخواهید وارد شویایی که میعات برای کشورهایی معنی دارد که شما بتوانید در هر مدرسهوموض

 هدانی الان چربه کردی و حالا میاز سه سالگی به نحوی که تمرین رقص کردی، گل بازی کردی، هم با دست رنگ کردی و هزار چیز را تج

ای که به رتبه های ما با توجهرا ندارند. بنابراین فکر کنم شاید اینطوری بهتر باشد که محیط دانشکده های ما اینها متاسفانه الان بچه، کاره هستی

ت یک فضای بازی باشد که این امکان را فراهم شوند و لزوماً ممکن است با تعریف گرایش مشخص وارد نشوند، بهتر اسدارند وارد این فضا می

تای تواند کار آمدتر باشد. هر کسی را در راستر است و میکند که هر کسی ابتدا خودش را پیدا کند و ببیند کجای این طیف معماری برایش جذاب

 تر است. تر و انسانیاستعدادهای خودش بتوانند هدایت کنند و به نظر من خیلی قشنگ

وز یک آمهای شما یعنی در بقیه کشورها مثلاً در ژاپن در دوره دبستان، راهنمایی و دبیرستان دانشجالب بود صحبت کتر محمودی:دآقای 

داریم ای در قبل از دانشگاه نایی که شما کردید به این معنی است که ما هیچ درسی و هیچ سابقهاشاره، در سطح خودشگیرد مقدار معماری یاد می

اریم و خوانند ولی در قسمت هنری ندروند فیزیک میها میریاضیات داریم که بعضی یگر داشته باشیم. مثلاًهای داین رشته، شاید در رشته و در

دیگر  های دیگر در کشورهایولی در دانشگاه شود.همیشه بدترین کلاس ما کلاس نقاشی بود و این هیچ وقت در مدارس ایرانی جدی گرفته نمی

 .ندبرو های هنرهای زیباقسمت پلی تکنیک یا قسمتبه شوند که دانش آموز چه استعدادی دارند که ای داشتند که متوجه میمینهیک ز



حتی بعضی اوقات شاید افرادی دلزده و سرخورده شوند افرادی که بسیار مصمم بودند و خیلی باهوش هستند ولی  مهندس تقی بیگلو: خانم

 تر بودند. کردند موفقخصوصیات آنها به آن رشته نخورده در حالی که اگر درست انتخاب می بینند کهمیشوند و وقتی وارد می

اید خودشون آیند ولی تازه بها میداریم که بچهاست که  یبحثی که شما باز کردید و بسیار درست است آن نابسامانی اجتماعی آقای دکتر دیبا:

 را کشف کنند.

وییم گاش چه بوده من میگوییم دانشکده هنرهای زیبا در واقع برنامهدهم، ما الان میمن طوری دیگر توضیح می و:خانم مهندس تقی بیگل

ه، فردا بودچه شخصی در کار ها وابسته به سیستم نبود و همه چیز وابسته به شخص بود. امروز هنرهای زیبا و در زمانی که من بودم این حرف

 . اشتندند البته دانشجوها هیچگاه زور چندانی در هدایت این مسائلکی هست، شخص منظورم آن کسی که زورش بیشتر است و 

 قبلش چی؟ چند سال قبل از انقلاب باز هم دانشجویان زوری نداشتند. آقای دکتر محمودی:

و حالا این فرصت به من رسید که در ابتدا یک سری کلیات را عرض های بسیار خوبی کردند دوستان صحبت آقای مهندس )کیا( مومنی:

 یهایی که شما برای این نشست گذاشتید روند آموزش آکادمیک معماری در ایران به صورت خیلشویم. در این تایتلکنم و بعد وارد جزئیات میمی

 . باشیدکرده باکه وجود دارد این نام برای این نشست انتخاب  هاییشاید شما به دلیل محدودیت ،شودمطرح می ظریف و هوشمندانه یک سوالی

  .توانند درباره تاریخ دانشکده مطالعه کنند و خاطرات را بیان کنندهای معماری که هست که همه میو کتابوجود تکنولوژی، مجلدهای معمار 

ی تکنیک دیگری شبیه پل و درهای فردی، بدون تأثیر از محیط اجتماعی بوده زار اهمیت بیشتر روی خلاقیتدر بآقای دکتر دیبا فرمودند که 

های جنجالی روزمره شویم تقریباً ورود بحث کامپیوتر و تکنولوژی جدید و آن اتفاقمی 6666فعلی سویس بود که اشاره شد. بعد از آن ما وارد سال 

ز بعد ا یعنی دوره تقریباً. شودمی ران، در ایران دروازه غار دوباره معماری تاریخیکنند حداقل در ایپیش میاد و همه چیز را از کنترل خارج می

شویم و بعد وارد دوره انقلاب فرهنگی و بعد از انقلاب فرهنگی که خود شاه، محمدشاه میناصرالدین شاه به فرهنگ و بعد وارد دوره رضا شعرهای

ی که شت و دیگری هم وضعیتهای اولیه که شور و شوقی در واقع برای تغییر و تحول وجود داتوان به دو دوره تقسیم کرد. یعنی یکی سالرا می

 مواجه هستیم. در حال حاضر با آن

ق یا محیط اجتماع پیرامون خودشان تطبها خودشان را بها و دانشکدهیک سری اتفاقات توانستند دانشگاهبعد از ها به نظر من چون اروپایی

مه ههای نخبه هستند که به روز شدند. در اصل نخبگان و دانشگاهبا شرایط جدید های تدریس را عوض کردند و و روش ردندبازنگری کدهند 

ی طلبخواهی و تجدداین سیل تحولات اجتماعی و تجدداگر به کنند. ولی در ایران اداره میهای علمی و اجتماعی و حتی هنر امور را در همه زمینه

ده در جامعه ای که به وجود آمشود که هیجان این علاقهوارد می دو تا اتفاق پیش میاد، یکی آنقدر این سیل عظیم و ناگهانی بینیمنگاه کنیم می

که در حال  است آن در واقع نهادهای آکادمیک عفنقطه ض ،افتد یک امتیاز داره و یک نقطه ضعفبه خاطر این مطلب، یک اتفاق که می

ان افتد هماهنگ کنند و نقطه مثبت که بود شاید این بود که وقتی به تاریخ دانشگاه تهرند با اتفاقاتی که در جامعه میگیری بودند و نتوانستشکل

هم در  تیهای دولهای تدریس آکادمیک در ایران بودند مانند گدار و... در بخشگذار روشها بنیانبینید با اینکه فرهنگیکنید شما میمی نگاه

 که استاد و شاگرد در چه جایگاهی هستند. ،شتعیان الخواص چون هنوز در بدنه جامعه هنوز آن روند استاد و شاگری رواج دابخش خصوصی 

ماری مدرن کنید به معباشد که اشاره خواهیم کرد. ولی وقتی شما نگاه میبندی شده چه چیزهایی میشش شراطی که بین استاد و شاگرد طبقه

ده را کدانش ،نگ آمده بودفر کنید که ازبینید حتی وقتی به کارهای آقای گدار هم نگاه میبل از هنرهای زیبا شروع شد شما میایران که تقریباً ق

گاه حتی بخشی از دانش کنیدنگاه میهایی که خودشان طراحی کردند وقتی موزه ایران باستان آرامگاه حافظ و ساختمان، تأسیس کردبرای ما 

گ رفته و از فرنگ آمده عمل کند و همه برداشت بسیار خوب از شخصی که فرناند. در واقع بینید خیلی با موفقیت عمل کردهمی شما ،تهران

ن اشود با معماری مرحوم وارطمی آورند و در بخش خصوصی شما مواجهرفتند به کشورهای دیگر و تجربیات دیگران را برای ما میافرادی که می

 . اندبه وجود آورده گنجینه بسیار ارزنده در اطراف دانشگاه تهرانو دیگران که یک 

ها و فرنگی 56کردند و تقریباً در اوایل دهه کنید این افراد مسلط بودند و محیط و تاریخی که داشتند و کار می نگاه که در عمق قضیه هم

استفاده  56هایی بودند که در اوایل دهه و تیرآهن به صورت مشخص المانآمد داشتند ولی باز هم شما با اینکه آلومینیوم، سنگ قیچی وزیاد رفت

ا هدر جهاتی است و به حیاط سازی، به ورودیتر باشند ها کمی محفوظایی هست اتاق خوابم شما هنوز به بالکن توجههها، باز ساختمان در .شدمی

 کمرک شد. بسیار و... ولی به صورت

، ورود ستاانکار غیراتفاق افتاد که خطاهایی  در آخر مطلب خودم اضافه کنم بعد از انقلاب فرهنگی ما در واقع نقاط مثبت و منفی داشتیم و 

آمد  پیش یا خودشان رفتند و عملاً شرایط سریع جوانان بود در عرصه تدریس و کنار گذاشتن اساتید با تجربه و قدیمی که یا کنار گذاشته شدند و

 که تعدادی اساتید یک دلسردی درونشان حاکم شد که خودشان کنار رفتند. 



ایی هیلای کمرنگ شد. این سیستم آتهیلدر حال حاضر هم روابط استاد و شاگردی به هم خورد و هم روابط شاگرد و شاگرد یعنی سیستم آت

ند کیعنی در واقع استاد شش وظیفه دارد که البته روابط آنها را تقسیم می داشت.و یک ریشه تاریخی هم در آن طرف دنیا  ی بودبسیار سیستم درست

حمات  بسیار با اهمیت بود، بحث که عبارتند از استاد سرمشق بود چه در قدیم چه در دوران معاصر، بحث سال بالایی و سال پایینی مطرح بود که 

سال یک شاگرد  15یا  16داد مرحله به مرحله و بعد ابزار که استاد به شاگرد آموزش میاستفاده از نحوه کرد، و مراقبت بود که استاد از شاگرد می

 .کردمی ای درونیهخلاقیت وبه بازآفرینی و خودش شروع  رسیدراجب به آن چیزهایی که یادگرفته بود می یملاتاتعبه کم کم به یک بازاندیشی و 

ایی که رفتند هکردند، ایرانی ه آمدند مدرس شدند و ایران را شناختند و صحبتکها از اروپایی بسیار زیبا اشاره کردید قبل: آقای دکتر محمودی

ند و دداای انجام میکردند و بیرون هم کار حرفهاروپا و فهمیدن کجا خواهند آمد چه در دانشکده و چه در ایران، همگی در دانشگاه تدریس می

بنایی  شناختند که  با تکنولوژی روزشناختند در دانشگاه، هم گذشته ایران و حتی تکنولوژی روز را به خوبی میاشاره کردید آموزش و جامعه را می

  مانند برج آزادی ساختند.

تقریباً همه چیز به هم ریخت استاد و شاگرد، سال  56دهه  نظم موجود کم کم کمرنگ شد و دیگر در اشاره شد که: آقای دکتر محمودی

ای بسیار قوی داشتیم حالا آقای مهندس ارفعی بفرمائید در و... پس نتیجه آن شد همین معماری که ما داریم ولی گذشته ل پایینیبالایی و سا

 .چه گذشتهایی نداشتند ولی امروز شرایطتشان از ما بهتر است کشورهای خلیج فارس که گذشته

رین تشان صحبت شد که معماری داشتند که رنگ و لعاب ایرانی داشت عمدهبارهالبته این آقای گدار و فروغی که در بیلگو:خانم مهندس تقی

شناس چون باستان شد ولیچه بسا اگر اینها معمار بودند شرایط متفاوت می داشتندشناسی که اینها تخصصشان باستان ندبود اشخاص سرشناس این

 های زیباخروجی هنرشناختند و عاشق ایران بودند تولیدی که کرد، تولیدی بود که آب و رنگ معماری داشت و بودند و پیشینه ایران را خوب می

 توانیم با قاطعیت بگوییم.و نمی نداشت ایرانیآب و رنگ لزوماً 

 شود یادی کنیم از آقاین هم میحتی همین الا این افراد چه با احترام به نظر شما ولی آقای اردلان یا آقای امانت آقای مهندس )کیا( مومنی:

 ... که اینها نگاهشان بسیار بالا و ارزشمند است و یا مرحوم میرمیران.الدین و آقای کلانتریمهندس زین

 عمومی دانشکده هنرهای زیبا این نبود. گرایش  این ولییک نفر نفر  16از هر   بیلگو:خانم مهندس تقی

ابزار  آوری جدید وگردد به بحث بعدی بنده که یک مقدار با فنگرایش عمومی دانشکده هنرهای زیبا در واقع برمی آقای مهند )کیا( مومنی:

 است.جدید غیرقابل کنترل 

نی ایرا ال این نبودند که معماریردم که واقعاً در هنرهای زیبا دنببه جهت اینکه به بیراهه نرویم من این را اضافه ک خانم مهندس تقی بیگلو:

 باشد یا نه، این یک مورد استثناء بود. 

های که خانم مهندس عرض کردند، ایی بازگو کنم و صحبتخواهم خاطرهمن از تصاویری که شما نشان دادید می آقای مهندس ارفعی:

برنامه قدیم حدود یک ساعت و نیم سر خیابان پهلوی ظهرها در  ،رفتم، نام دبیرستان من هدف بودای دارم در زمانی که من دبیرستان میخاطراه

آمدم بیرون کمی بالاتر از سینما شهر قشنگ امروزی در آن زمان یک ساختمانی بود که داشت شد من میوقت ناهار داشیتم که مدرسه تعطیل می

 ایستادم که اینها چه کارهاییمیرفتم و به تماشا کرد و من میشد که بسیار برای من جذاب بود. چون ساختمان با همه چیز فرق میساخته می

کرد، یک روز از من پرسید تو اینجا آمد و کارگرها را راهنمایی میهمیشه می ،شدمیخوانده  آقای مهندس به اسمدهند یک آقای بود انجام می

. کنمار میام اینجا را تماشا میکنی هر موقع من میام شما هم این اطراف هسیتد که توضیح دادم اینجا مدرسه من است و زمان ناهکار میچه 

س هستم و جالب بود من آن زمان کلا تخواهی چه کاره شوی گفتم مثل شما مهندس، گفت من مهندس نیستم بلکه من آرشیتکپرسید که می

ود چه موجودی شکه گفته می تدانستم این آرشیتکیدم، البته شاید هم شنیده بودم ولی اصلاً نمینشد و برای اولین بار این کلمه را یازدهم بو

 است.

بودند آقای دکتر ابوالقاسمی و تا مرا  من روز اولی که رفتم دانشگاه سر کلاس در هنرهای زیبا دیدم همان مهندس آنجا بود و ایشان استاد

البته آقای دکتر  فتادم.ا ند ایشان را دیدم و یاد این خاطرههایی که آقای دکتر محمودی نشان داددید گفت بالاخره آمدی من از داخل عکس

 .شناختندشناس نبودند ولی معماری ایران را بسیار خوب میابوالقاسمی باستان

های آقای پیرنیا که مقداری از آن دست من است که قرار بود کتاب شود ولی نشد که هیچ وقت هم نشد به توسعه خود دست نوشتههمچنین 

 کم و زیاد کند ولی متاسفانه ایشان هم فوت کردند و این امر انجام نشد.ابوالقاسمی خواست  آقای ایشان قرار بود هر چیزی را

ای بودیم که در نظام گذرد ولی ما آخرین دورهسال از آن تاریخ می 86دومین هفته مهر ماه رفتیم دانشکده هنرهای زیبا که دقیقاً 1358سال 

قدیمی دانشکده شکل گرفته بود وارد شدیم ولی اتفاقی که افتاد بعد از اینکه یکسال دانشکده بودیم انقلاب فرهنگی شد و بعد خانم مهندس 



ها فاسد که با اینها ارتباط نداشته باشید این تگفیادم هست نظام مدیریت دانشکده هنرهای زیبا در آن دوره به آنها می .تشریف آورند ولبیگتقی

اسد را ف ماهستند و متاسفانه با همین لغت، یعنی ما در یک سیستمی آمدیم جلو که حداقل از طرف بخشی از نظام آموزشی خود دانشکده 

 .شناختندمی

راحت شوند که یک سیستم منضبط را جایگزین کنند. این  ا را جدا نگه دارند و هرچه زودتر از دست آنهام شد قبل از انقلاب فرهنگیسعی می

من اسم دوره خودمان را که البته به ما  مانده است. ها تعریف نکنند ولی بالاخره در ذهن ما و خاطره ما حضور دارد و باقیاتفاق را شاید خیلی بچه

ان دوران تحول، یعنی گروهی که گذارم معمارآنها را من می چون هر دو سال با هم بودیم و یک گروه شده بودیم ولی نام 58یا  51گفتند می

تا اینکه ما رد شدیم و این تصور پیش آمد که دانشکده دارای  ،هاقبلی ای از سالعده به علاوه. ما بودیم کنندمعماری دوران تحول را بررسی می

ند. با کشویم که با همه جا فرق میما بریم هنرهای زیبا متوجه می خواهم بگوییم که نشد اتقافاً امروز هم اگریک ساختار منسجم شده است. می

من  دارد. اهگوییم یک تفاوت اساسی با سایر دانشکدهتوانیم قضاوت کنیم ولی میو به خوب و بد بودن هم نمی کندمیها فرق همه دانشکده

ه دو نکته خواهم بمن برای اینکه این موضوع را کمی باز کنم می. است پیدا کرده یرخواهم بگوییم روح دیگری در دانشکده غالب است و تصومی

ای مختلف هپردیس است، دوره ما دانشکده بود و گروه آید بخش اولکنم تفاوتی است که از همسایگی میاشاره کنم، تفاوتی که من احساس می

رف اول ح و جالب اینکه همه اینها ندهنری حرف برای گفتن داشتهای مختلف دیسپلینای روبه رو هستیم که این مجموعه در ما با یک مجموعه

های همدیگر شرکت م و در کلاسبودیدر کنار هم از هم مطلع  کردیمما همه با هم بودیم و یکپارچه عمل می ندزدمیهنر ها در همه حوزهرا 

ی بخشی از یک مجموعه یا یک اندیشه هنرمندانه بود که کردیم، یعنی معماری صرف آن جنبه ساخت یک ساختمان نبود که قالب بود معمارمی

مطلب  اد.دنشان می و این تفاوت حتی در آن دوره خود راافتد ها میحالا بیشتر به تکنولوژی ساخت هم عنایت داشت. این اتفاقی که در دانشکده

به ذهنم رسید که یک سوال متفاوت کنم درباره حافظه کردم یک دفعه ها در یک دانشگاه تدریس میسال من .دوم ارتباط بین دانشجویان بود

فتم همه مرا گید درست پشت آتیله شان یک بالکن بود و پشت آن نرده داشت. تها شما که در این آتیله نشسکردم گفتم بچهبصری صحبت می

دانشجو  35حدود از بین قتی کاغذها جمع شد دیدند وای که هر روز میبرگه امتحانی خودش عکس نرده را بکشد نرده در نگاه کنید و هر کسی

 ایی است که بکشد.ت سرش اصلاً نردهشدانست پنمیبود یک نفر هم 

مد حتماً آاین گذشت فکر کردم ترم بعد هم همین را بگوییم بعد دوباره در ذهنم آمد که شاید اشتباه باشد چون ما خودمان وقتی یک استاد می

یاوریم کردیم فرمول استاد را در بدهد و سعی میو چه طور درس می دی داریتکه این استاد چطور شخصپرسیدیم می از کسی که قبلاً شاگرد او بود

ند کو با ذهنتی که داشتم فکر کردم اگر ترم بعد هم بگوییم همه حفظ کردند، پرسیدم ولی متاسفانه باز هم هیچ کس نتوانست آن نرده را ترسیم 

های قبل و بعد خودش هیچ ارتباطی ندارد. متوجه شدم چند فکر کردم که چطور این دانشجویان با دورهافتاد. فاق میهای بعد هم همین اتو ترم

ردم شناسند و یک سوال دیگر طرح کدانند و حتی دانشجویان در یک کلاس همدیگر را نمینفر در یک کلاس هستند که اسم همدیگر را هم نمی

 16را جمع کردم حداقل  هاو نام خودش را روی برگه بنویسید و به من بدهد وقتی برگه هستشاطراف خود ن که هر کس اسم چهار نفری که در

ان را هم شناسند بلکه خودشتازه من متوجه شدم با چه کلاسی روبرو هستم که در آن کلاس نه تنها قبل و بعد خودشان را نمیدرصد اشتباه بود. 

سال از حضورمان در دانشکده هنرهای زیبا گذشته در این  86افتد. ما الان امروز های ما میامروزه در دانشکدهکه شناسند و این اتفاقی هست نمی

دانیم شناسیم و میای خودمان را میها بود را هنوز من دارم. من تمام افراد هم دورهسال من آن فرمی که در روزنامه چاپ شد و اسامی قبولی 86

خوریم. قبلاً خودمان می امشویم و ششب کنار هم جمع می 6سال هنوز سالی  86نند و با آنها ارتباط داریم. ما بعد از کجا هستند و چه کاری ک

 .همی را داریم، این یعنی شناختن و همراهی بسیار لذت بخش استاین دورهن  یماهاو الان با بچه یمبود انمانبودیم بعد از ازدواج با همسر

د وما استادهایی داشتیم که بعد از انقلاب فرهنگی دیگه آنها را ندیدیم مانند آقای عسکری، دانشکده ما یک اتوبوس داشت که اهدایی هویدا ب

ایی هشد و فکر کنم همگی ما خاطرات شرینی از این اتوبوس داشته باشیم. برنامههای دانشجویان از این اتوبوس استفاده میبسیاری از مسافرت در

کردیم. خاطرات بسیار خوب از دوران دانشجویی ماندیم و کار میها هم در دانشگاه میما حتی شب رفتیم.که برای کروکی زدن با آن اتوبوس می

 تا به امروز داریم. 

 



 

 

 

 

 

 

 ادامه بحث را بعد از یک تنفس کوتاه آغاز خواهیم کرد. . بردید هاشما همه ما را در خاطره دکتر محمودی:آقای 

یک سوال کردند که آنرا از خود ایشان  آقای دکتر دیبا خاطرات صحبت کردند ولی در مورد در قسمت اول دوستان دکتر محمودی:آقای 

ور هست؟ سوالی که کردیم که پرسیده شد در ژاپن چطگردد به همین کنیم داشته و برمیر میکآیا هنرهای زیبا سبکی دارد یا داشته، یا ف پرسیممی

ای دانید ژاپن یک جزیره هست و همه چیزش با دنیا جدا شده است. براتون خاطراهدر ژاپن آن معماری گذشته را داشتند و همانطوری که می

ند این کثیف ها فکر کردزمین ژاپن، ژاپنیتعریف کنم اولین کشتی که آمد در ژاپن یک خارجی و سیاه پوست بود وقتی پایش را گذاشت روی سر

اش هم همین بوده معماری کاملاً جدا، معماری شستند که تمیز شود. یعنی یک جزیره کاملاً جدا است. بنابراین معماریهست و همش او را می

در  گردد یک تحولیوده که وقتی برمیرود آن طرف دنیا کنزو تانکه بکه با اقلیم آنجا و فرهنگ آنجا وصل بوده، ولی اولین معماری که می

آورد. بقیه معمارها تا به امروز کند و بناهایی به وجود میگیرد، مدرن میآورد و از معماری قبل میها در رشته معماری آنجا به وجود میدانشگاه

 داریم.پدر معماری ایران اعتقاد دارند پدربزرگ معمارشان کنزو تانکه است ولی آیا ما 

نولوژی و چه از نظر تک ربزرگش برج ایفل بوده چه از نظر هنریدکند من اعتقاد دارم حتی سبکی که وجود دارد پادامه پیدا می بک اویعنی س

های کردند ولی ورق و تیتانیوم آوردند و همان فرمها درسته با سرامیک کار میادامه دارد. در اسپانیا اگر نگاه کنیم آنتونی گائودی بود. معمار بعدی

ری کرد و یک کاآوریم کشورها وقتی دانشگاهی شد و یک نفر رفت جلریف آوردند. بنابراین ما معمارهای قبلی را در دنیا داریم و میمجسمه را ظ

آن  خطها یک خط به معماری امروز دارند بعدی ی دربینیم کشورهایی که واقعا حرفهای کشورها میامروز رسانند. در عکس بقیه آن را آمدند به

ای که دوستان داشتند آن استاد و شاگردی بود که یک مان امروز اینطوری شده اشارهاضافه کردند و آن را قبل دارند. من اعتقاد دارم اگر معماری

 دانستند.ای که شد که اصلاً معمارهای آن دوره را فاسد میرهاهمه چیز به هم خورد یا اشدفعه قطع شده است. 

هند یعنی دو یک حرفی زده باشند که دیگران ادامه  به سبک آنها اضافه کرده باشندیک خطی ها را نداریم که بعدیچرا ، ستکنزو تانکه ما کی

 شدیم.های دیگری یعنی ما درگیر اتفاق به نظر من آن سبک وجود ندارد

بارنیا ای داشته، آقای مهندس جی زیبا یک نگاه ویژهار فکر کردم که هنرهای زیبا یا دانشکده هنرهایمن روی این موضوع بس آقای دکتر دیبا:

هایی که آمدند هنرهای زیبا و عبور کردند از مدارس هنری ایران اینها همشان یک حس تحول درونشان بود یک حرف بسیار مهم زدند که بچه

یده من ها به عقن بچهآبا چشم دیدیم همه داشتند از گذشته ایران و میراث فرهنگی  هاییبرداشتو  ه تکان دادندجامعبه یک و آوری که یک نوع

تحصیل هم  من دوره کردند.که مثلاً هنرهای زیبا این کار را می .یدبسیار باهوش و روشن بودند. ولی این کافی نیست که یک گرایشی به وجود آ

 .دنوشکوفا ش هاکه بچه ددادنمیدموکراسی، اجازه مدرسه و هم دانشگاه خارج از کشور تحصیل کردم آنجا عوامل اجتماعی، داشتن آزادی، داشتن 

نفر بودیم. ضابطه استخدام  66استخدام شدیم حدود  88سال در ما  که وقتیدانم به خاطر آن می این مسئله را من ،ولی در ایران وجود نداشته است

شود می او همانگلیسی بودند پس از  Yن خوب است و آقایآلمانی بوده، خوب زبان آلما Xیاییم. آقای ما این بود که از کدام کشور داریم می

ایشان هم خوب بودند و من چون از بلژیک آمده بودم گفتند از بلژیک هم یکی داشته باشیم خوب  .ید برد. آقای فلانی در ایتالیا بودفاستفاده م

نیستند در هنرهای زیبا شدند هیات علمی و بزرگ آنجا هم  هم ها هم شبیهاست. ما استخدام شدیم و  افرادی که هیچ ارتباطی ندارند و اخلاق

اب کردند و بسیار جذب سیاسی آن زمان را مطرح میحذابود به ا وصلهایی روشن فکرانه معماری که ی بود که آمده بود بحثکرسندآقای میرف

هم در فرانسه افتاد  28این اتفاق سال شد. اقتصادی میاجتماعی، سیاسی،  ایههای متفرقه خارج شده بودیم و وارد بحثبود برای افراد از بحث

 های اجتماعی بسیار اتفاق افتاد. ها بحثکه در دانشگاه

ج یک کتابی از باهاس از خارم گفتم حالا من چه بگوییم تاد وارد دانشگاه هنرهای زیبا شدسال درس خوانده بودم وقتی به عنوان اس 16من 

کنم می . ولی الان وقتی مرورتدریس کردن مهارت من هم زیاد بودبسیار نایابی است همین کتاب را شروع کردم به از کشور آورده بودیم که کتاب 

 بینیم کار اشتباهی بود که کردم برای اینکه اون کتاب هیچ تطبیقی با این سرزمین نداشته است.می



که اون کتاب به سرزمین آنها هماهنگ بود ولی در ایران این شد آنها یک هدفی داشتند اگر این کتاب در کشورهای خودشان تدریس می

تاد بسیار بین دانشجو و اس ،ها ذوق داشتند ولی آن بستر اجتماعی که باید داشته باشد درونش نبودکردم و شاید بچهکتاب را نباید تدریس می

سال اول  هایشود و بچهد و چه کاری انجام میخواهنمی مدرسه معماری کاملاً روشن است که چه چیزیهدف  در دهلی شد.دوستانه رفتار می

ک نگاه گردند کاملاً یشود. وقتی دانشجویان به دانشگاه بر میفرستند در کوچه و خیابان در زندگی مردم که بینند چه کارهایی انجام میرا می

ر دهلی بسیار فقیر زیاد ددانید یزی ندارد همانطور که میچیک فردی هندی که  هخانه است ب یک اجتماعی، مبارزه با فقر و دادن هرچه زودتر

وانید بکنید، تگل و گیاه را نمیتوانید به وجود بیاورد. این یک گرایش است. معماری بودن شهر معنی ندارد، ارتفاع محدود است، آلودگی نمیو  است

ها با این و بچه دانیدثابت کنید که مصالح و تکنولوژی را بسیار عالی میهای هنری باید رساند و برای خط کشیکنند و آسیب نمیها را نمیدرخت

من  ندکردرا رعایت میمن دنبال این بودم آیا در هنرهای زیبا دوستانی که آنجا بودند آیا چنین چیزی کنند. اتفاقات خودشان را جمع و جور می

بستان دکشید چرا کشیدند! برای اینکه آن پختگی اجتماعی و آمادگی را در دوران ند و دانشجو میدادهای معماری را میاستادها خطشنیدیم که 

های خاصی که بوده، پس شاید جامعه و بچگی آنها و خانواده این فرصت و دبیرستان را نداشتند و مجبور بودند تابع آن استادها باشند با آن سبک

انشگاه آن چیزی ددر توانم کار دستی بسازم، توانم نجاری کنم، من مییند و بگویند من میرا برایشان به وجود نیاورده که بتوانند در دانشکده بیا

 دهند. میگویند را انجام استادها میکه را 

ستی نبوده رکنم این کار ددادم خیلی هم از خودم راضی بودم ولی الان احساس میها را مین درسآکنم آن زمان وقتی من وقتی مرور می

دارم برای عبور از یک دوره قدیمی که زن  چه چیزی نیاز دارد. تجدد را قبول که این مملکتاینم سراغ رفتم میشوددتر متوجه میزواست. اگر 

 حقی نداشت، مرد سالاری وحشتناک بود زورگویی زیاد بود دموکراسی نبوده همه اینها بود و دانشکده هنرهای زیبا یک فضای آزادی داشت و ما

ر یک د دارم و این بدون شک یک پیشرفت است برای کشور که ولگو بودیم. این را قبوکردیم و کاملاً در دنیای چالش و گفتمیراحت صحبت 

ز من . اگر اداشته باشد شد آن زمانم و پویایی اجتماعی، شهروندی، آزادی بیان در حدی که میسایی مدرنییک عرصهدر  دوره قدیمی و سنتی

کند به جوشد که این را وصل میدانم. یک چیزی در درون میر ایران کپی بسیار زیاد بود و این را کمبود برای کشور خودم میگوییم دبپرسند می

طور هرا ب های تاریخیحلقه ا وجود ندارد وم چنین چیزی در کشور. ه استدمآیک گسست به وجود  در کشور ما به صورت و این انسرزمین خودش

 آید.دهیم و به خاطر همین از دست دادن هویت معماری هم به وجود نمییبیگانه از دست م

شود در صورتی که ما همه چیز داریم، هوش، طوری هست و این کارها درونش انجام میامیدوارم بتوانم کاری کنم که بگوییم هنرهای زیبا این

شوند و ساله وارد می 11های هم در هنرهای زیبا نگاه کنید یک سری بچه الانکامپیوتر و علم را داریم ولی هنوز نتوانستیم کاری انجام دهیم. 

دشان اظهارنظر توانند خوگویند که همان را انجام دهند. نمیآید و منتظر هستند که ببینند استادها چه چیزی میها برایشان پیش میهمین گرفتاری

ا، درست نیست هبه نظر این راه های معماری را بکشند.ند خطیشان را بشناسند و بعد بیاند که بروند در فلسفه، جامعه شناسی، خوداجازه ندارکنند و 

پن که . مانند کشور ژادارند ها را ندارند از ما جلوتر رفتند چون یک اصالتی نسبت کشورشانکشورهایی مثل اندونزی، مالزی که هوش ما ایرانی

کنند به کشورهای دیگر و اشتباه همین است. ما همه چیز نگاه می ایاز دست دادند نقطههای اصالت خودش را بسیار اصیل هستند ولی ایرانی

 است. هآمدت بسیار پایین یشود کیفداریم پس چرا معماری ما اینطوری می

با یک  توانممیچون کشور ما سزاوار این نیست من یک خانم ایرانی  و برای من خیلی دردناک است پی در بین دانشجویان بسیار زیاد استک

 .کنممقایسه می دختر فرانسوی از همه لحاظ

ولی از اول آقای دکتر اشاره کردند که زمانی که آنجا بودیم از کشورهای مختلف آمدند استادها و هر کدام یک حرف را  آقای دکتر محمودی:

 آمد پروژه و دلیلش همنداشت حالا شاید تعداد کمی بیرون میزندند و برعکس شما بزرگوان من اعتقاد دارم اون موقع هم زیاد پروژه خوبی می

مان بودید هدر دانشگاه همان دوره که کرد که کاملًا متفاوت بود. شما خانم مهندس آمد و بحثی را میای میاین بود که هر استادی از یک گوشه

 کنید.نگاه دکتر را دارید و آیا مثل آقای دکتر دیبا فکر می

کر کنیم و فخواهم بگوییم ما اصلاً چرا این موضوع را بررسی میمن میمن از جایی دیگر بحث را ادامه خواهم داد  قی بیلگو:خانم مهندس ت

یم. اا نگرفتهر کنیم راهمان را درست نرفتیم و آن نتایجی که انتظار داریممواجه هستیم که احساس می است که ما با یک بحران کنیم برای اینمی

اخل آن در توانیم از دجوابی می ی را در آوردیم که ببینیم چههای مثبتاینها نکته خواهیم از بینو میآمدیم و نگاهی به عقب بندازیم بنابراین 

 .داشته باشدبیاوریم که قدرت اجرایی 

ده کنید که درونش دینگاه مینگری را بینیم و یک همه جانبهکنیم درونش اقتدار و قدرت را میمعماری خیلی قبل ایران را که نگاه می

 دارد دوست را از دل یک انسان مقتدر بیرون بیاید که خودش ،تواند از دل یک معمارشود. یعنی همه چیز درونش درست و کامل است. این میمی



رور و امروز احساس غ هدل شمنتقها شود. یک دانشی در طی سالگفته می اصالت آن که به عناصریهمان  ،قبول دارد، هویت دارد و پیشینه دارد

 دهد.و افتخار به ما دست می

ا این بو در تصاویر حضور دارند یک مشت آدم منفعل و بی روح  شمبینم خیلی ناراحت میهای زمان قاجار را در موزه میعکس من هر موقع

د طور دیگری هستند اینها همان نسلی هستن یک چرا اینها .متفاوت استکنم من همیشه به عنوان یک ایرانی به خودم افتخار میتصویری که 

آید و مملکت به سرعت  ای پهلوی میدوره در ادامهبینند، نه تکنولوژی را می وبرند و از همه چیز فقط بزک کردن که مملکت را به تاراج می

اه . الان باید جای داشته باشیم دانشگنیازهای زندگی مدرن دیگه جوابگو نیست معمار سنتی با آن ابزار و محدودیت و آنکند. میتوسعه پیدا 

نیاز زندگی مدرن را بشناسند و تکنولوژی جدید را بشناسند و مطابق این نیازها ساختمان  هندس تحصیل کرده داشته باشیم کهتأسیس کنیم، م

 تولید کنند.

ا گوشی نیستی دانشکده معماری هیچ کسی رمخالفت کردم و گفتم تو آدم سخت پسر من خیلی دوست داشت رشته معماری بخواند ولی من

آیید، بهتر است به دانشکده فنی بروید که اگر درس سواد بیرون میکند و شما همانطوری که داخل شوید همانطور از دانشکده معماری بیرد نمی

و واقعا رفت دانشکده فنی و یاد گرفت که کاغذ برای خواندن است و قلم  اندازند و آنجا یاد خواهی گرفت که زحمت بکشیشما را می نخواندی

 برای نوشتن بعد از چندین سال با ابزارها ارتباط برقرار کرد. 

افتد. گذارند از هیچ طراحی هم نمیتا طرح می 5کنید خوب این یک ضعف بزرگ است در دانشکده معماری ما، که شما دانشجو را وارد می

خواهیم بیرون دهیم. یک کار خوب میل هم با یک موضوع مواجه هست و این ترم هم موضوعش چیست؟ ما یک ترم وقت داریم یک ترم کام

ی دیدید که یک نمای درست کشیده یو آیا شما دانشجوی معمار و پلان حل کرده ن کار خوب چیست خیلی هنر کرده باشیم یک حجمآآخرش 

 شود.یم تر شود زشتتر میتره و هر چه بزرگتر باشد قشنگت نما مثل توله سگ است هر چه کوچکگفباشد. مهندس کلانتری همیشه می

خواندم که می . کتابیتحویل دهیمکردیم تا بتوانیم یک خروجی آنقدر باید تکرار می .ایی داشتسیستم بزاری چه ویژگی ،ولی تا قبل از آن

و گروه تقسیم کرد در پایان ترم از گروه اول خواست یک عکس و کلاس را به درفت سر کلاس  یبیاید استاد عکاس از آن به کار اییشاید نکته

 مواهخشما بهترین نمره را خواهم داد یعنی می به هاکه همه چیزش درست باشد و به گروه دوم گفت من به تعداد عکس تحویل دهندبسیار خوب 

گم  کرار و تمرینی این تد که متاسفانه در رشته معماره یک کیفیت برسند و تولید کننشود که بو تمرین در نهایت منجر می رهمان تکرا مبگویی

 شده است.

ط کشد و کارش خو خط می نشیددر اتاق در بسته میمعمار کسی که حال کسی بود که در فضا با فضا مواجه بود و  تا قبل از این معمار

ایی هبینیم ساختماندر همین دوره میست، ابالا سرکار هست، هنوز آقای پروژه تا آخر  معمارهم باز خوشگل کشیدن است. ولی هنوز در این دوره 

 .شوددانند ساخته میو معماری را خوب می کسانی که تکنیک توسطهستند 

ترین د عمدهآینمی میرفندرسکینبود. زمانی که آقای  پیش از آن نگاه به معماری گذشته ایران ، واقعاًآیندمی رسکیندمیرفکه آقای  1388سال 

فیلم، موسیقی  ،معمار باید هنر تجسمی، معماری فقط نیست که بگوییم معمار باید جامعه را بشناسدگویند افتد این است که میویژگی که اتفاق می

های دیگر اخهپاشید و ش یرفندرسکیمرا آقای  بذرشپردیس هنرهای زیبا داریم شاید  در که امروز ستریشود که بحتی صحبت می. بداند و سینما

های سیاسی شود. شاید یک جنبهباز می کنند چون فضات میفمخال یشود و از آن طرف تعداددر همان زمان یک دری باز می .ر را هم گشودهن

معاصر آشنا  دانند با ادبیاترا میشناسند، شعر که موسیقی کلاسیک را خوب میهای چند بعدی هستند کسانی آدم این نسلهم وجود داشته باشد. 

 کار کنند و طراحی شهری کنند یک شناخت چند بعدی یخواهند معماروقتی می ،هایی چند بعدی هستندنوس هستند اینها آدماهستند و با فیلم م

 یک نکته بسیار مثبت است. جاری کنند و این طرحشاناز انسان دارند و این قدرت را دارند که بدانند زندگی چیست و این زندگی را در 

ه هنرهای کردند، دانشکدکشیدند و کار میافرادی بودند که در بازار کار بسیار خط می گرفتل انقلاب که دانشگاه ملی هم امتحان میاوی دوره

د. شیم آن سیستم برود و واردخواد ای میکرد چه مدرسهرفت هر کسی انتخاب مین هنری بود که هر کسی با کنکور نمیشان همچنازیبا گرایش

وشید پ. رئیس دانشکده لباس نظامی میروبه رو بودیم هاای از محدودیتهای عمدهای بود ما با بخششاید یک زمان ویژه وارد شدیم ماکه  یزمان

ده زاز این دانشجویان و عکسی شدند کشته میرفتند و ایی باید به جنگ میهای ما هر کدام یک دورهرفت. هم کلاسیو بسیار محکم راه می

طرافی از اهای بسیار خوبی شکل بگیرد واقعاً فضایی بسیار پر تنش بود. توان توقع داشت در همچنین دورانی اتفاقکنم نمیشد. بنابراین فکر میمی

اساتید نه تجربه  اساتید جوانی بیایند که ایناز مملکت رفته بودند و فضایی باز شده بود برای اینکه  توانستند دانشکده را اداره کنندکسانی که می

درصد آنها هنوز در آن فضا  56کردم دیدم هنوز حدود داشتند و نه در حدی بودند که بتوانند آن فضا را اداره کنند. وقتی سایت پردیس را نگاه می



ان باشد. این پیشینه کشورم خورایی که از ما بود این بود که ما انسان ایرانی هستیم و باید یک معماری بسازیم که در متاسفانه هستند. خواسته

باس خواهم یک لخواهم یک لباس خوب بدوزم برای کسی که وجود ندارد یعنی فردی وجود ندارد ولی من میمثل این بود که من بگوییم من می

اری دوجود نداشت برای همین واقعاً فضا فضای گیجی بود من خودم دریافت خیلی معنی فرد اصلاً آند تخلیلی است خوب برایش بدوزم او یک فر

 های معماری نداشتم. از آتلیه

یلی بهتر ختوانست میفضای دانشکده   شود دید وهایی هست و چه چیزهایی را میوقتی وارد فضای کار شدیم تازه متوجه شدم که چه نکته

یلی خهای نظری بود. درسجدا از گذاشتیم های نظری بود که وقت زیادی که ما برای آتلیه معماری میهای درسکه نبود. بخش دیگر بحث باشد

ای جربهتها خالی بود. خواندیم خوب بود ولی جا داشت که یک جایی منجر به یک بینش معماری شود که این موضوع در دانشگاهها که ما میدرس

سال  کنم در چهارو فکر میبود ی ارشد معماری و شهرسازی سگرفتیم و اسم مدارک ما کارشناای بود که کارشناسی ارشد میما برای دورهدیگر 

یاد گرفت و این خوب بود که ما شهرسازی را در کنار معماری داشتیم. ولی من باز هم در محیط کار متوجه درست و کامل شود معماری را نمی

 های جذاب و شیرین داشته باشد که ما به هیچ وجه با آنها مواجه نشده بودیم. تواند نکتهرسازی میشدم که شه

ود یک تعدادی شآتلیه بگذراند و این باعث می هر شما فرمودید یک آتلیه کاملاً فنی و دیگر آتلیه کاملاً هنری و دانشجو ملزم است دو سال در

 ها هم از نظر موضوعیمحدود دارند که طرح رحطکنند. بعد از آن هم چند نمی کنند که باید رشد چند بعدیاز دانشجویان دلزده شوند و آن طوری 

ع است و یگیرد که مطنمره خوب را کسی می استنتیجه گرا ی ما آن تنوع لازم را ندارند. اتقاق بد دیگری که افتاد این است که فرهنگ آموزش

د. باشد که شما کار خودتون را انجام دهی در صورتی که استاد باید راهنما کنند دانشجویان را،دها هدایت میکند یعنی استارا گوش می حرف استاد

 شوند. کار می یآیند اعتماد به نفس ندارند و خیلی به سختی وارد فضاها وقتی بیرون میشود به اینکه بچهاین منجر می

 ندشکمی کهطی خ هر سرگویند خوانند میشود افرادی که در کشورهای دیگر درس میها دیده میهای هستند که در دانشکدهاینها آسیب

ه دانشکده رغم اینکدوره ما آموزش به شکلی بود که علی .و اعتماد به نفس ندارندحالا این خوب است این را چه کار کنم  ندپرسمیاز استاد  مرتباً

لی باهم بودیم و بسیار جذاب بود وهمه ها عکاسی، نمایش، بچهبا رفیتم سفرهای گروهی میها داشت با سایر رشتهمشکلات زیادی هنرهای زیبا 

 خروجی داشتیم. های مختلفهای مختلف با گرایشی نبودند در تمام حیطهیهنرهای ما همه خروجیلزوماً 

همگی موفق بودید،  بینیم کهمروری کنیم میاز خروجی شما بودید اگر الان  23یا  26 ورودی ولی شما دوستانی که آقای دکتر محمودی:

فارغ التحصیل شدید با اینکه از نظر جناحی، از نظر  11یا  16موفق بودید و یا سال  فارغ تحصیل شدید 21یا  28 سال که یییعنی تک تک شما

د دارد ولی ارتباط هایی وجواینکه تفاوت. با وجود داشت بین شما فق بودید و یک همبستگیسیاسی، از نظر اقلیتی خیلی متفاوت بودید همگی مو

 بسیار افراد بزرگی بودند و هستند.آنها بسیار عالی بود. به نظر من همه آنهایی که در آن دوره فارغ التحصیل شدند 

های دوره شما کنم تعداد موفقنگاه میرفندرسکی بوده من اتفاقاً احساس می 51تا  88اگر برگردیم یک دوره قبل آن اشاره کردید از سال 

. آنهایی که فارغ التحصیل شدند همگی معمار شدند و حالا شاید بعضی دوستان این رشته را رها کردند که خوب بحث است بیشتر از آن زمان بوده

 جداگانه است. 

م رداجب معماری بررسی کر های یونسکو راتمام بیانه منکنم. پرده مطالب و نظرات شخصی را اعلام میخیلی بی آقای مهندس )کیا( مومنی:

مین بینیم، ولی درصدش بسیار بالا بوده، هبه سیستم قبل از آقای میرفندرسکی معتقد هستم و به خاطر اینکه حاصل آن را داریم می شخصاًو 

ه ولی ایشان خوب بود گوییم همه کارهایباشند. یعنی پیدا کنیم مثل مرحوم میرمیران، من نمیهستند برای آن دوره می آلان موفق افرادی که

در آن  شود وبسیار پررنگ می 6616ها از سال آمریکایی حضورد. داشتنسیستم استاد و شاگردی  درذهن باز و برداشت خاص از معماری قدیمی 

های تدریس، یعنی به روشتا مولف اضافه کردند  16د. یعنی الان ردنکها تازه شروع کرده بودند آن سیستم را آرام آرام پیاده میآمریکایی دوران

تبدیل  ابتدا که هشد فاکتورهایی اینها ،آلودگی، توجه به سیاست در واقع سیستم ارتباط با اجتماع، توجه به محیط زیست، توجه به انرژی، توجه به

به اینکه نم ه فقط اشاره کین نکت. من به عنوان آخرشودمیتبدیل  بقیه مواردبعد به به پلان و  یعنی ابتدا تبدیلسازی معماری، شود به مدلمی

ین حداقل بتوانیم به ایا هستیم و  مواجهکه ما الان با چه چیزی  نیست بحث این استیا علم و صنعت و...  هنرهای زیبا بحث واقعاً بحثاین 

 برسیم که با چه مشکلاتی مواجه هستیم. 

. داشتی کنکور اختصاص دادیم که یک کنکور عمومی و یکباید دو بار کنکور میما در سیستم انتخاب دانشجو دچار مشکل هستیم قبلاً ما 

ال حاضر ولی در حداد تا بتواند ادامه تحصیل کند. ری از خودش بروز مییحتی در سیستم آلمان و روسیه بوده که اول دانشجو باید بیاد یک خم

اید کند و... این سیستم به نظر من بپسر من در این رشته تحصیل می شده یک کنکور عمومی و یک عنوان آرشیتک هست و یا اینکه دختر و



رچه ها اسم اساتید زده شده بود هاز دانشگاه یدر انتخاب اساتید ما مشکل داریم، در یک متاسفانه در انتخاب دانشجو مشکل داریم. و ماعوض شود. 

کنند یس میتدر جوان باشد ندیدم تماماً افراد جوان و بی تجربه، که البته خوب هست آنها ردی باشد که سرگروه چند تا استادیک ف که نگاه کردم

بیاموزند. موضوع دیگر بحث واحدهای درسی است یکی از اشتباهات بزرگ این است که آمدند خود ولی باید آنها در کنار اساتید با تجربه باشند که 

نیسین، ی؟ تکاینها یعنی چ اضافه شدندو اینها به خاطر مسائل مالی و...  کاردانی تقسیم کردندبه کارشناسی و واحد را  666 باکارشناسی ارشد 

ا هم پیدا ها فوق دکترزرا داریم و حتی به نظر من همین روت. لیسانس داریم، فوق لیسانس و دکندهست یا طراحو  ندستمهندس و یا نقشه کش ه

تاد واحد نیمه تخصصی داریم، اسو واحدهای عمومی داریم  مثلاً ،دارنددهند نمیهایی که اختصاص شود. این را ساختند و هیچ تناسبی بین واحدمی

دی آموزشی بنو شاگرد داریم، کامپیوتر داریم، کار در دفتر بزرگ داریم، زبان انگلیس و سفرهای داخلی و خارجی داریم. این واحدها با این تقسیم

 هیچگونه تناسبی ندارند.

باید دانشجویان م یگونمیایم. جا در ماندههای کامپیوتر که به زبان انگلیسی است همانترین واژهتعطیل است و در جزیی تقریباًزبان انگلیسی 

خت افزار و نرم رک کنند و سهای آن طرف دنیا را د، کتاببا اینترنت کار کنند تسلط داشته باشند ولی حداقل باید کمی آشنا باشند که بتوانند

 استفاده کنند. افزارهای مختلف را 

 در پژوهش داریم همین زبان انگلیسی است. ما که های بزرگییکی از ضعف خانم مهندس تقی بیگلو:

 چرا .استهم مطرح دانیم. بحث سفرهای خارجی و داخلی که استفاده صحیح از آن را نمی مطرح است بحث کامپیوتر مهندس )کیا( مومنی:

ها اگر این صد نفر برگردند و آن بردرا بالا میچقدر راندمان این امر خارج به کشورهای فرستیم نکنیم و آنها را ندر هر سال صد نخبه را انتخاب 

ند شما ببینید چه سازساختمان ب 16ا دانشجو هر کدام ت اگر این اتفاق بیافند و هر کدام از این صدخواهیم دید.  را یک پروژه بیاورند نتیجه این کار

ای انجام داده است برای سه ماه یا یک سال در خارج زندگی کردند یک دانشجو کنیم برای دولت که هزینهاتفاق بزرگی خواهد افتاد و مقایسه می

 .کندرا برداشت می در معادل آن ده ساختمانی که ساخته شده استو 

و نظر در میزان جذب دانشجهمان استاد و شاگردی که وجود دارد. موضوع دیگر تجدید که اشاره شد است های سنتیمطلب دیگر احیای روشن

تا دانشکده معماری وجود داشت. دو دانشگاه با ظرفیت دو میلیون نفر جمعیت داشت و  65و یا  66یا  15باشد. یعنی در یک زمانی کشور می

الان هفت برابر کل اروپا ما فقط دانشکده معماری ، نفر آرشتیک داشتیم 136تا  166میلیون نفر در هر سال  66نفر یعنی برای  26یا  86پذیریش 

میلیون نفر هست که چهار برابر شده، ما قطعاً با افت کیفیت  86هزار نفری در صف ورود به بازار کار داریم. آن طرف هر  56داریم و یک لشکر 

شده منجر به یک انحطاط بسیار بزرگ خواهد شد. دفاتر معماری بزرگ نداریم آن چیزهایی  بازار رقابتی بدی که ایجادیعنی . بود مواجه خواهیم

است  درصد وقت آنها معطوف به این 18ها هم اند اینهاکه مانده بود از معماری خوب کشورمان همگی از بین رفته است. این افرادی هم که مانده

 بزرگی وجود ندارد که دانشجور برود و کار یاد بگیرد.جمع کنند و دفتر  ها راکه سر ماه بتوانند هزینه

ایی صرف شد و شما یکی از شهر جدید داریم که چه هزینه 61های بسیار طلایی را از دست دادیم صدها میلیارد را از دست دادیم ما فرصت

 86ا هی سابق در فولادشهر ساخت و یا انگلیسیورا از نزدیک ببنید که معمارهای ما طراحی کردند. حتی مقایسه کنیم با کارهایی که شور هاشهر

 سیدیم.سال پیش در خرمشهر ساختند قابل مقایسه نیست و هنوز ما به آنها نر

 ف بدشدانستید که خوب است من یک طرمیرا شما گفتید قبلاً ارشد پیوسته بود و دو کنکوره بود شما یک طرف قضیه  آقای دکتر محمودی:

شدند و آنجا سلیقه به نفر انتخاب می 15شد و دادند و با اینها مصاحبه میدانشجو می 36بود به عنوان مثال  دو کنکور را بگوییم آن زمانی که

آمد و در جلسه نفر را انتخاب کنند بعد شخص دیگری هم می 15نفر  36آمد. قرار بود سه استاد با دانشجویان مصاحبه کند و از بین وجود می

رسیدم پرفت  نظر همدیگر را میشد وقتی میآمد ازش سوال میدر رشته مرمت هستید حالا دانشجو می گفتممثال من می به عنوانحضور داشت 

 به همین دلیل اگر خودشان انتخاب کنند.  خوردسر من نمیگفت به درد و نفر چهارم می

یی جزء کمیته جذب بودم قرار شد منشوری هم مهم بود من در دورهدرباره استادها صحبت کردید البته جوان بودند آمدند ولی استعداد بسیار 

 بنویسم آن فرد آدم باشد.  را نوشته شود که چطوری استخدام کنیم و چه شرایطی داشته باشند که من گفتم بند اول آن

فقط  بایدهنرهای زیبا  گویندبرخی می هنرهای زیبا بودها آنشده است که اولین سیس أتدانشگاه معماری  1666با توجه به اینکه الان حدود 

 اش شنیده و بحث شد. استاد تربیت کند این صحبتی بود که درباره



ایی فهدهد. من جدا از فعالیت حرینده را خیلی درخشان نشان نمیآ این لیاً دوست نداشتم اینطور صحبت کنیم وواقعیت آقای مهندس ارفعی:

آقای عطا بسیار  که در آن هستم و اخیراً بعد از اینکه آقای حناچی شهردار شدند قرار شد شورای شهر همدر جامعه مشاوران عضو شورای معماری 

ر ، گفتند نماینده حرفه در جلسات بررسی طرح حضوکردند شودهایی که در سطح شهر ساخته میو کمک برای ارتقای کیفیت ساختمان فعالیت

دست ما،  حرفه، افتاد گین مشاور واگذار شد و طبیعتاً آمد به شورای گروه معماری و این نمایندمهندسیین نماینده حرفه به جامعه داشته باشند ا

ما برای مناطق تهران افرادی را انتخاب کردند و افرادی که  شودهایی که در شهر تهران تصویب مییعنی ما صاحب رای شدیم و در کل طرح

مند و با حق رای در آنجا حضور شود یک نفر از جامعه و یا حرفهکه در شهرداری تهران بررسی می شناختیم دعوت کردیم یعنی الان هر طرحیمی

دو نفر دیگر هم حق رای دارند یکی استاد دانشگاه است در حوزه معماری و یکی استاد دانشگاه در حوزه شهرسازی که درحقیقت  خواهند داشت.

همچنین یک نفر هم نماینده شورای اسلامی شهر است و بدون حق رای  باشند.منطقه میاین اکثریتی است و یک نفر هم معاون شهرداری 

کند ما و دوستانی که در مناطق دیگر هستند یک کمیته هماهنگی داریم که مرتب نظارت کند یعنی کیفیت طرح را کنترل تواند فقط روند را می

ای برای ما تعیین شده این است که فقط نمای ساختمان نظر دهیم چون پلان اینکه محدوده لاوفکر کردیم چه کارهایی کنیم که ارتقاء دهیم. 

 شود که شهرداری باید بگیرد و آن پول جای دیگری هست. شود پول تعیین میرود که وقتی تصویب میجایی میآن

ز که اینجا هستم من فقط یک طرح از یک فارغ التحصیل بینیم و جالب است تا امروطرح را می 26تا  18من در هفته کمیسیونی که ما هستیم 

 مبحث ما روند آموزش آکادمیک است ولی یک های دانشکده نیست.هنرهای زیبا دیدم. تولید ساختمان و تولید فعالیت معماری ماهیتاً دست بچه

 .یمها بگیرکنیم روابط ناسالم را در کمیته سعی اند.کنیم که اعضای ما موثر بودهمیمطلب هم در جامعه ما هست که ما نهایت دقت 

ه بها، مجموعه تحقیقات، مجموعه طراحی و... است که بله خواهد به قوام برسد بر پایه اطلاعات، بر پایه پایان نامهبالاخره دانشکده وقتی می

ل خون ثدانشگاه رفتیم و دیدیم یک چیزی مرسد ما یک مقطعی به نام انقلاب فرهنگی هم داشتیم یک روز در فصل زمستان یک موقعیتی می

نید کاندختند گفتم ای بابا شماها چکار میها را با بیل از پنجره بیرون میمن هم دنبالش رفتیم دیدم تمام شاسی ،در جوی آب ریخته شده

ها بود رون بیاندازید و باور کنید آثاری در اینها را بیکنم و آشغالمیگفته شده اینجا را نظافت من های بزرگ که بسیار با ارزش هستند به شاسی

ایان جا نداریم پکنم گفتند چون هایی که من تدریس میاخیراً در دانشگاهها کجاست الان پایه نامه دانشکده ،که هیچ وقت تکرار نخواهد شد

  .ستگیریم و این اتفاقات بسیار دردناک ادیگر پایان نامه تحویل نمی ها را نگه داریمنامه

معماری در دانشکده هنرهای زیبا یک عمر وارداتی است یعنی آموزش آکادمیک معماری در کشور ما  یک مطلبی عرض کنم ماهیت آموزش 

معمارهای بومی کسی که این شیوه را در حقیقت از ابتدا تا زمان دانشکده هدایت کرده و برای سابقه نداشته، هیچ وقت معماران درون کشور، 

ود که شاید کنند و این توقعی بشمرند و طبیعتاً آنها کار خودشان را میکرد ارزش قائل نبوده و نیستند و تمام این معمارها را هیچ می محصول تولید

 ودیم.شد که ما شاهد این اتفاق نببعد از انقلاب فرهنگی پیوندی بین این دو اندیشه انجام می

 سیار عالی برگزار شد.جلسه ب اینممنون از همه عزیزان  دکتر محمودی:

    

     

  

  

 


